
تابســـتان برای دانشـــگاه آزادی ها فصل حســـاب و کتاب و برنامه ریزی 

است. از اواخر دهه 90 همگام با سیاست های جدید انضباط بخشی به 
حوزه اداری و مالی دانشگاه، سال مالی مقارن سال تحصیلی شد. گرمای 
تابستان، حرارت جلسات پرچالش بودجه هم به هم گره خورد. مدیران 
مالی دانشگاه تلاش می کنند تا با آماده سازی پیش نویس بودجه ابتدا در 

واحدها و بعد در سطح استان ها مسیر دستیابی به اهداف کلان دانشگاه 
را همان گونه که در سند تحول برای پنج سال پیش  رو مطرح شده آماده 
کنند. امسال هم از اوایل تیرماه با ابلاغ بخشنامه بودجه اولویت های مالی 
دانشگاه براساس بسته کاری »افزایش بهره وری و پایداری اقتصادی« 

تعیین شده و زمان بندی برنامه ریزی دانشگاه هم مشخص شده است. 
محسن امینی، مدیرکل دفتر برنامه و بودجه دانشگاه آزاد در گفت وگو با 
»فرهیختگان« از سیاست های طراحی بودجه سال کاری آینده دانشگاه 

آزاد سخن گفته که مشروح آن را در ادامه می خوانید. 

سیاست های کلان بودجه امسال و روند کلی بخشنامه پیش بینی بودجه دانشگاه 
آزاد را تشریح کنید. 

با توجه به رویکردهای تحولی که از قبل در سند داشتیم، چند موضوع مطرح 
کید بر شـــعار ســـال )جهش تولید  اســـت. به نظرم مهم ترین موضوع تا حدی، تا
با مشـــارکت مردم( می باشـــد که از سوی مقام معظم رهبری تعیین شده است. 
یاست محترم دانشگاه در هجدهم  همچنین باید به صورت  ویژه به سخنرانی ر
فروردین امسال اشاره کنم که به حرکت از دانایی فردی به توانایی جمعی اشاره 
داشتند و در ادامه تغییر ریل و تحولی که باید در جهت دهی به تقاضای آموزش 
عالی داشته باشیم. همچنین در قسمت های مختلف بخشنامه ابلاغی سعی 
کید  شـــده روی بحث های آمایشـــی و تحول در پنج چرخش موجود در سند تا
شود. تلاش کردیم در قسمت اول بخشنامه بودجه، سیاست های اجرایی سازی 
اقدامـــات ســـند تحول و تعالی دانشـــگاه و انطباق اقدامات بـــا بودجه را کمی 
برجسته کنیم. در آنجا هفت سیاست را بیان کرده ایم که متناظر و متناسب با 
شرایط روز دانشگاه باشد. متولیان، معاونت های موضوعی و دیگر معاونت ها 
و روسای مراکز دانشگاه و همچنین مجریان شامل استان ها و واحدها امسال 
حتما باید براساس اقداماتی که در سند انتخاب می کنند و اقداماتی که براساس 
ماموریت تعیین شده هر واحد در نظر گرفته می شود، متناسب با شرایط بودجه ای 

و منابع موجود، ردیف های بودجه ای و جداول بودجه ای را تکمیل کنند. 
قســـمت بعـــدی؛ بودجـــه را به عنـــوان یک برنامه عملیاتی با زمـــان مالی در طی 
یـــک دوره یکســـاله می بینیـــم. در ســـند تحول و تعالی دانشـــگاه که یک برنامه 
میان مدت پنج ســـاله اســـت، بودجه به عنوان یکی از قدم های یکســـاله در آن 
برنامه پنج ساله محسوب می شود. چنانکه گفتم در قسمت اول سعی می شود 
اقدامات را براساس هدف گذاری های سال چهارم سند در نظر گرفته و تا جایی 

که می توانیم اقدامات مورد نظر واحدها و استان ها را منطبق بر بودجه کنیم. 
بخش دوم، سیاست های درآمدی و هزینه ای دانشگاه است. در دانشگاه باید 
بتوانیم هم رشد اقتصادی  نسبت به دوره های قبل، هم تنوع بخشی به منابع 
درآمدی و هم پایداری اقتصادی داشـــته باشـــیم؛ یعنی تناســـب بین درآمد و 
هزینه های خود را به نوعی محقق کنیم. در بخش دوم سند تلاش کردیم بیشتر 
روی این بحث تمرکز کنیم که ابتدا سیاست های درآمدی را در بودجه ریزی 
هدفمند ببینیم؛ مثل سیاست های درآمدی آموزش محور که خودش به سه پایه 
، دانش پذیر و دانش آموز تقسیم می شود. قسمت  شامل درآمد مبتنی بر دانشجو
دوم سیاســـت های درآمدی بر پایه دانش و خدمات محور بوده که متناســـب 
بـــا ظرفیت های پژوهشـــی، نـــوآوری و حوزه هایی مثل خدمات دانشـــجویی، 
کشـــاورزی و پزشـــکی اســـت. دانشگاه هم اکنون پتانســـیل و زیرساخت برای 
ایـــن مـــوارد و همچنین منابع انســـانی خوبی شـــامل هیات علمی متخصص 
و کارکنـــان پرتـــلاش و حتی پتانســـیل اســـتفاده از نیروی دانشـــجویی را دارد. 
براساس سند باید تحولی در این حوزه ها ایجاد شود. تنوع بخشی درآمدی در 
این حوزه را خیلی جدی در دو بخش اقتصاد دانش بنیان و غیر دانش بنیان 

مقوم آموزش دنبال می کنیم. 
بخش سوم سیاست های درآمدی ما بر پایه بهره وری و استفاده بهینه از منابع 
یم. شاید به دلایل مختلف از جمله  است. بالاخره ما یک سری زیرساخت دار
کاهش تقاضای آموزش عالی در بعضی از شهرستان ها و برخی واحدهای ما 
در ســـطح کشـــور فعلا می توان از این زیرساخت ها، استفاده های دیگری کرد. 
کن و زیرساخت ها براساس شرایط منطقه ای  سیاست های استفاده از این اما
گر نیاز بود حتی از طریق مواردی  یت های هر واحد تعریف می شود. ا و مامور
مانند تبدیل به احسن، مولدسازی و مشارکت برای استفاده بهینه از منابع این 
سیاست ها عملیاتی و اقدام می شود، همچنین شرکت های دانشگاهی، یکی 
کید می شود تا  از بخش هایی بوده که در این مبحث، خیلی جدی روی آن تا
ان شاءالله به سیاست تنوع درآمدی در مبحث درآمدهای دانشگاه کمک کنند. 
در بخش دوم، بحث دیگری به نام سیاست های مربوط به هزینه ها و هزینه های 
یم که سیاســـت های هزینه ای حقوق و دســـتمزد  جاری اجتناب ناپذیر را دار
مهم ترین محور این بخش می باشد. هزینه های مرتبط با حقوق به غیر از موارد 
کلی افزایشـــی اشاره شـــده در بخشـــنامه حقوق موارد  دیگری مانند فوق العاده 
خـــاص عملکـــرد کـــه مختـــص عملکرد هر واحد بود را داشـــتیم و امســـال نیز 
براساس مصوبه هیات امنا ردیف جدیدی که از اول شهریور به احکام اضافه 
می شود، تحت عنوان فوق العاده اثربخشی خواهد بود. این هم یکی از نکات 
برجسته بوده و می تواند کمک کند تا هر فرد موثر اعم از کارمند یا هیات علمی 

در هر واحد دانشگاهی نسبت به بقیه، بیشتر تشویق مالی شود. البته سیاست 
کلی حقوق و دستمزد براساس مصوبات هیات امنا بوده که افزایش اصلی از 
فروردین ماه انجام شده است. چند موردی را هم از اول شهریور برای سال مالی 
جدید در نظر گرفته ایم که مجموعا افزایش حول 30 درصد و بیشـــتر می تواند 
هم در بخش هیات علمی و هم در بخش کارکنان اتفاق بیفتد؛ این هم جزء 
سیاست های دانشگاه بوده که باید بتوانیم تا حد امکان فاصله افزایش حقوق 
و شرایط تورمی را جبران کنیم. ان شاءالله با اقتصاد پویاتر دانشگاه در سال های 

بعد بتوانیم این فاصله را خیلی کم و کمتر کنیم. 
ی، خدماتـــی،  ینـــه ای پشـــتیبانی نیـــز بخش هـــای ادار در سیاســـت های هز
یـــم. واحدها در این  ... را بـــا سیاســـت صرفه جویی دار ی، آموزشـــی و نگهـــدار
، اثربخش و بسیار کارا اقدام کنند.  زمینه باید با هزینه هایی به صورت بهره ور
 در قسمت سیاست های هزینه های بخشی که مربوط به حوزه های فرهنگی، 
یم  یادی دار کید ز ی  می باشـــد تا ی و فناور ورزشـــی به خصوص پژوهش، نوآور
که هزینه های بخشی با توجه به سهم هایی که در نظر گرفته شده به صورت 
ی برنامه های متولیان این بخش سند  کارا و اثربخش در راستای اجرایی ساز
ی یا معاونت فرهنگی  ی و نوآور از جمله حوزه های معاونت تحقیقات، فناور
و اجتماعـــی یـــا نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری یا از این دســـت حوزه ها به 

شکل خیلی خوب و تاثیرگذار انجام شود. 
ی و تامین منابع پروژه ای اســـت. برای تمام  ، مخارج ســـرمایه گذار بخش آخر
کید بر این اســـت  پروژه های عمرانی -که بیش از 80 درصد اســـت- قطعا تا
ی برســـانند. بـــرای همه اقدامات  کـــه واحدهـــا پروژه هـــا را اتمام و به بهره بردار
ی دارد، امســـال حتی  ســـند نیـــز کـــه پروژه های ذیـــل آنها نیاز به ســـرمایه گذار
در فایل مربوطه در وب ســـایت برنامه و بودجه نیز بخشـــی مشـــخص شـــده تا 
ی هایی که احتیاج  همکاران بتوانند منابع را درج کنند. بخش ســـرمایه گذار
به اقدامات ســـند اســـت تا پروژه های تعریف شـــده برای تحقق هدف نهایی 
یم در این بخش  انجام شـــود هم پیش بینی شـــده است. ان شاءالله انتظار دار
یت گراتر از گذشته داشته باشیم.  ی را هدفمندتر و مامور مخارج سرمایه گذار
همـــه اســـتان ها و واحدهای بزرگ ما هســـته فکـــری و پیش بینی بودجه ریزی 
هدفمند را باید داشـــته باشـــند. بخشـــنامه اش صادر شـــده و براســـاس آن از 
نیروهای متخصص اســـتفاده می شـــود. در بخش آخر بخشـــنامه هم که 15 
گام روند نمایای مرحله ای بودجه ریزی را مشـــخص کرده ایم. براســـاس آن در 
هفته های آینده)قبل و بعد از تعطیلی تابستانه دانشگاه( جلسات پیش دفاع، 
یم. در ادامه تا 25 مرداد  کمیســـیون های دائمی و هیات امنای اســـتانی را دار
ی هیات  جمع بنـــدی خواهیم داشـــت. از 25 مرداد به بعد هـــم آمادگی برگزار
یـــم. این کل روند  امنـــای مرکـــزی دانشـــگاه برای تصویـــب نهایی بودجه را دار

بخشنامه   بودجه است. 

در بخش سیاست های مربوط به درآمدها اشاره کردید بخشی از آن سیاست های 
درآمد آموزش محور است. در این باره بیشتر توضیح دهید. 

بخش عمده ای از درآمدهای ما ناشـــی از سیاســـت های درآمد آموزش محور 
اســـت. در این بخش، ســـه قســـمت تعریف شده اســـت. اول؛ درآمد مبتنی بر 
دانشـــجو بوده که شـــامل درآمد ناشـــی از درآمد شهریه دانشجویان رشته های 
موجـــود و رشـــته هایی کـــه منطبـــق بـــر طـــرح آمایش هســـتند، درآمد شـــهریه 
دانشجویانی که در قالب طرح »پویش« جذب می کنیم و حتی دانشجویانی 
که به شـــکل تشـــکیل کلاس و به صورت تفاهمی با صنایع هســـتند؛ همگی 
درآمد مبتنی بر دانشجو به شمار می روند. روند توسعه شهریه پایدار دانشگاه، 
سیاست مبتنی بر توسعه دانشجوی مبتنی بر تقاضای جامعه و مسائل مهم 
آمایشی است. بخش دوم؛ دانش پذیر است. به عنوان یک مجموعه آموزشی 
گر درحوزه اصلی فعالیت ما که آموزش است در نظر بگیرید، همراه با آن باید  ا
بتوانیم آموزش های کوتاه مدت، تخصصی، مهارتی و فنی را داشـــته باشـــیم. 
کز آموزش کوتاه مدت و توســـعه فکری  ما از طریق مدارس عالی مهارتی یا مرا
کنون در واحدها موجود اســـت، می توانیم خدمات دهیم. ما می توانیم از  که ا
ظرفیت آموزش های کوتاه مدت استفاده کنیم که به صورت متعارف منجر به 
یک مدرک دانشگاهی نبوده، بلکه مدرکی دوره ای و کوتاه مدت ارائه می شود. 
یم که  بخش سوم؛ در حدود هزار مقطع مدرسه در چرخه آموزشی دانشگاه دار
ی آن نیز برنامه ریزی  بخشی از اقتصاد مهم دانشگاه محسوب می شود. ما رو
می کنیم؛ درآمدهای ناشی از آموزش مبتنی بر دانش آموز که قسمت سوم پایه 

درآمدی آموزشـــی دانشـــگاه محســـوب می شود از این دســـت بوده که توسعه 
ایـــن بخـــش از یک طـــرف عرصه آموزش هـــای عملی دانشـــجویان حاضر در 
دانشـــکد گان علوم تربیتی بوده و از طرفی بخشـــی از آموزش جامعه در سطح 
ی از شهرستان ها به شدت مورد  مدارس با یک کیفیت برتر بوده که در بسیار
تقاضـــای والدیـــن و جامعـــه اســـت. این بخـــش نیز در دو بعد درآمد شـــهریه 

کید خواهد بود.  ی و درآمد ناشی از فعالیت های جنبی مورد تا دانش آموز

در زمینه اســـتفاده بهینه از منابع، بیشـــتر بحث اموال و دارایی های راکد دانشـــگاه 
مطرح می شود؟

نمی توانیـــم بگوییـــم کاملا راکد؛ گاهی اوقات اموال و دارایی های راکد، اموال و 
دارایی هایی اســـت که صرفا مورد اســـتفاده آموزشـــی قرار می گیرد. ما معتقدیم 
در بخش دوم استفاده های مکمل برای پر کردن ظرفیت خالی آن نیز می توان 

داشت و به سبد پورتفوی و تنوع درآمدی دانشگاه کمک کرد. 

در بحث حقوق و دســـتمزد، کارمندان بیشـــتر ســـوال دارند. هزینه های مربوط به 
حقوق و دستمزد را بیشتر واکاوی می کنید؟

بخشنامه افزایش حقوق پس از تصویب هیات امنای دانشگاه در خرداد ابلاغ و 
اکثر آیتم های آن از فروردین به اجرا درآمده است. چند آیتم هم در بخش کارکنان 
یم که در ادامه اجرایی می شود؛ از اول شهریورماه 5 درصد به  و هیات علمی دار
سقف حق جذب و حق تخصص کارکنان اضافه می شود. حق اثربخشی هم 
ردیف دیگری است که برای کارکنان موثر ایجاد می شود. در بخش هیات علمی، 
یم که پایه 900 هزار تومانی داشته و افزایش 2 درصدی به پایه ها  حق سرآمدی دار
براساس حقوق مبنا رخ خواهد داد و فوق العاده اثربخشی هم برای هیات علمی 
موثر در واحد می تواند برقرار شود. این موارد از اول شهریورماه سال جاری اجرایی 
خواهـــد شـــد. البته مبالغی هـــم به صورت کارت های خرید اقـــلام مورد نیاز در 
، انتظار این  چندین مرحله اهدا خواهد شد که در مجموع افزایش های مذکور

است که افزایشی بیشتر از 30 درصد در این بخش از هزینه ها داشته باشیم. 
یـــم. در حال حاضـــر  بـــرای ســـال آینـــده نیـــز همیشـــه پیش فـــرض اولیـــه ای دار
سیاست های آخر سال دولت و کشور در بخش های مختلف حقوق و دستمزد 
مشخص نیست، به همین دلیل در پیش بینی بودجه، پیش فرض اولیه ای برای 
افزایش در نظر می گیریم تا همکاران در واحدها برای پنج ماه آخر - از اول فروردین 
تا 31 مرداد سال آینده- تعریف کنند. بعد از اینکه سیاست های کشور قطعی 
شـــد، اگر نیاز منابع بیشـــتر بود برای افزایش سال آینده، به شکل متمم بودجه، 
به هیات امنا می بریم. البته تلاش بر این اســـت که براســـاس روندهای افزایشی 
رخ  داده در سه سال گذشته افزایش ها اعمال می شود. ان شاءالله موارد افزایشی 
حقوق به صورت موثرتر با کمک همه همکاران پرتلاش اعم از کارکنان و اعضای 
هیات علمی در سطوح مختلف برای پویایی هر چه بیشتر اقتصاد دانشگاه، 

در این سال و سال های بعد عملیاتی خواهد شد. 

یکی از مواردی که هر سال در بخشنامه بودجه به آن توجه می شود، بحث توسعه 
سراها و مراکز رشد است. در این ارتباط هم صحبت کنید. 

در بخـــش دوم درآمـــدی دانشـــگاه - اقتصاد مبتنی بر خدمات و دانش - دقیقا 
حســـاب ویژه ای روی درآمدهای مبتنی بر نوآوری و فناوری حســـاب باز کرده 
است. یکی از موارد اصلی در اقتصاد فناوری و نوآوری، توسعه سراهای نوآوری 
و فناوری است. سراها، مراکز رشد و پارک های علم و فناوری، زنجیره ای هستند 
که به تبدیل ایده های علمی، پژوهشـــی و تخصصی به ثروت کمک می کنند. 
دانشگاه در این مراحل به خوبی پیش می رود. به طور مثال در سرای کشاورزی 
خیلی خوب جلو می رویم. ســـال گذشـــته هیات عامل برای نزدیک به 30 ســـرا 
مجوز گرفتند و فعالیت خودشان را با قوت شروع کرده اند. در بخش های دیگر 
نیز مانند ســـراهای مبتنی بر موضوعات صنعتی و خدماتی شـــرایط به همین 
شـــکل اســـت. اینها مواردی است که خوشـــبختانه در حال وقوع است. بعد از 
اجرای سیاســـت دانشـــکدگان و رشـــته های تقاضامحور و همچنین تشکیل 
یتی در دانشـــگاه، قطعا سراهای مکمل هر دانشکده نیز  دانشـــکده های مامور
باید در اســـتان ها و واحدها شـــکل بگیرد تا به اهداف ســـند و از سوی دیگر به 

پایداری اقتصادی دانشگاه کمک کند. 

همیشه به بحث بهره وری در بودجه توجه می شد که یکی از دغدغه های سند 

تحول نیز به شمار می رفت. در بخشنامه امسال به این موضوع، چگونه پرداخته اید؟
بهـــره وری، تعریـــف کلی دارد. اگر بخواهیم شـــاخص کلی بهره وری را نســـبت 
خروجی به منابع موجودمان در نظر بگیریم؛ منابع ما »زیرساخت ها« و »منابع 
انســـانی« اســـت. فکر می کنم در بخش های درآمدی که در سه بخش توضیح 
دادم، قطعا به بهره وری منابع؛ چه در بعد منابع انسانی - اعضای هیات علمی 
و کارکنـــان - و چـــه در بحث بهـــره وری امکانات  - زیرســـاخت های فیزیکی - 
پرداخته ایم. حتی برندینگ و اعتبار دانشگاه را جزئی از منابع دانشگاه می بینم. 
ان شاءالله این موارد کنار همدیگر بتواند کمک کند. خوشبختانه در زمینه توسعه 
آموزشی در دو سه سال گذشته نشان دادیم منابع، اعتبار و زیرساخت ها به خوبی 
به کمک افزایش تعداد دانشجو آمده است. از سوی دیگر آرام آرام بخش های 
دیگر را تکمیل می کنیم. کنارش هم بخش های مکمل و سهم سراها یا مسائلی 
یم، چون می تواند به ما کمک کند. مخصوصا بخشی  از این دست را مد نظر دار
یم.  در اقتصادمان مبنی بر تنوع درآمدی ناشی از توسعه فعالیت های مکمل دار
این قسمت هم دقیقا به ارتقای بهره وری منابع، هم در بعد منابع انسانی و هم 

بعد منابع فیزیکی کمک خواهد کرد. 

به شهریه ها برسیم؛ سیاست تخفیف شهریه و توجه به پویش را هم توضیح دهید؛ 
به هر حال یکی از بندهای بودجه است. 

سیاست های ما در جداول بودجه آمده؛ خوشبختانه پویش اشتغال با برگزاری 
رویداد »صدرا« در طول هر ترم در اکثر واحدها، خیلی خوب پیگیری می شود. 
یم در دوره جاری حتی از هدف های تعیین شده در سند تحول نیز  انتظار دار
فراتر برویم. این رویداد »صدرا« در واقع »صنعت، دانشگاه، راه اشتغال« بوده و 
هدف آن به گونه ای است که حضور دانشجو در آموزش عالی را براساس تقاضای 
جامعه شکل دهد. این نکته خیلی مهم است که رویکرد توسعه آموزش عالی از 
عرضه محوری به سمت تقاضامحوری برود. اینجا پویش اشتغال به شدت کمک 
می کند تا آرام آرام به سمت آموزش مبتنی بر تقاضای نیروی انسانی متخصص 
در جامعه برویم و به آن توجه داشته باشیم. در ادامه براساس تقاضا، دانشجو 
را به رشـــته هایی هدایت کنیم که باید درس بخواند و همزمان تجربه کافی در 
بخـــش مـــورد نیاز پیدا کند. فکر می کنم ایـــن ترکیب، یک نیروی متخصص و 
باتجربـــه خوبـــی به جامعه تحویل می دهد و در مجمـــوع به پایداری اقتصادی 

دانشگاه هم کمک می کند. 

اگر بخواهید چند تغییر بودجه امســـال را نســـبت به ســـال گذشـــته ذکر کنید، چه 
مواردی را نام می برید؟

هر سال بودجه، بیشتر بر اقدامات سند تحول و تعالی دانشگاه منطبق می شود و 
این یکی از دستاوردهای ما به حساب می  آید. بخش دوم، تنوع منابع درآمدی ما 
بوده که هر سال نسبت به سال های قبل سبد درآمدی دانشگاه متنوع تر می شود. 
امسال نیز این سیاست به شدت پیگیری می شود. بخش سوم، رشد منطقی 
کیک اقتصاد دانشگاه است. وقتی اقتصاد دانشگاه، رشدی منطقی پیدا کند 
قطعا می توانید افزایش حقوق متناســـب با آن رشـــد داشـــته باشـــید. همچنین 
می توانید سرمایه گذاری متناسب با رشد مذکور را تجربه کرده و سیاست های 
توســـعه ای را دقیقا متناســـب با رشد و در جهت پایداری تنظیم کنید. این سه 
محور اصلی بودجه است. البته طی برگزاری یا بعد از جلسات بودجه، مصاحبه 

مفصلی انجام خواهد شد و به محورهای فرعی نیز اشاره می شود. 

نکته پایانی شما را می شنویم. 
ابتدا از شما و همه همکاران تان تشکر می کنم. نکته اصلی این است؛ ان شاءالله 
همه عزیزان، همکاران و اعضایی که در هر سمت، پست و سطحی از دانشگاه 
فعالیت می کنند، با احســـاس مســـئولیت متناسب با هر جایگاه تلاش کرده و 
وضعیت اقتصادی دانشـــگاه را رشـــد دهیم، قطعا بر این اســـاس به خیلی از 
اهـــداف مـــورد انتظارمان از نظر درآمدی و رفاهی نیز خواهیم رســـید. توصیه ام 
این است که عزیزان در هر جایگاه و پستی در سطوح مختلف دانشگاه، چه 
واحدی در دوردســـت ترین نقطه کشـــور تا ســـازمان مرکزی، تلاش مجدانه ای 
داشته باشند. ان شاءالله بتوانیم براساس اهداف سند تحول و برنامه هایی که 
تعیین شـــده، به ویژه چهارچوب های مشـــخص شده در سیاست ها و احکام 
بودجه های ســـنواتی عمل کنیم و در این رهگذر دانشـــگاه، هر ســـال پویاتر از 

قبل به حرکت خودش ادامه دهد. 

 مدیرکل دفتر برنامه وبودجه دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان«:

سبددرآمدیدانشگاهمتنوعترمیشود

در دومین همایش ملی مدیران فناوری اطلاعات دانشگاه ها مطرح شد

اتصال ۲۶۶ دانشگاه به پنجره واحد خدمات هوشمند دانشگاهی
دومین همایش ملی مدیران فناوری اطلاعات و مراکز آپای دانشگاه ها و موسسات آموزشی، پژوهشی 
و فناوری در دانشگاه الزهرا برگزار شد. در این مراسم از 10 مدیر برتر حوزه فناوری اطلاعات دانشگاه  ها 
تقدیر شد. محمدرضا مخبر دزفولی، رئیس فرهنگستان علوم در این همایش گفت: »سال های طولانی 
در آموزش عالی مسئولیت مختلفی داشته ام و با دانشگاه ها ارتباط نزدیکی برقرار کرده ام، درخواستم از 
آنان این است که هر تحولی را می خواهند رقم بزنند به داشته های کشور اشراف کامل داشته باشند.« وی 
افزود: »اگر هوشمندسازی را مطرح می کنیم باید بدانیم در کجا قرار داریم، اگر بدون داشتن پشتوانه ها 
روی هر تحولی برنامه ریزی کنیم، برنامه ریزی ها عقیم خواهند ماند، لذا درخواست دارم تا برنامه ریزان 
و فعالان این حوزه به کلان روند ها توجه داشـــته باشـــند.« مخبردزفولی کلان روند های علم و فناوری در 
، منطقه و ملی را از 3 کلان روند های مهم در برنامه ریزی ها عنوان کرد و گفت: »اگر به این روند ها  کشور

توجه نشود، نمی توان تحولی را رقم زد.« 
وی با اشاره به روند کلان ها در سطح جهانی گفت: »در قرن 21 در سطح جهانی تحولات بزرگی رخ داده 
است، اتفاقات بزرگی در حوزه تحولات علم و فناوری پیش روی ماست و اگر به آن توجه نکنیم فعالیت های 
ما ماندگار نخواهد بود.« مخبر دزفولی با تاکید بر اینکه امروزه هوش مصنوعی تنها در عرصه علم و دیتا 
مطرح نیست، درباره اثرات آن در زندگی بشریت عنوان کرد: »هوش مصنوعی یک روند و مگاترند جهانی 
است و اگر به بازار های جهانی آن توجه نکنیم و سرمایه گذاری در این حوزه در کشور صورت نگیرد، کشور 
در تمام رقابت پذیری جهان عقب می ماند، از این رو باید وارد رقابت های جهانی شویم و بدانیم با چه 
تفکری به آن نگاه می کنیم.« رئیس فرهنگستان علوم با اشاره به بازار 21 تریلیون دلاری هوش مصنوعی در 

جهان گفت: »اگر علم به رباتیک و کوآنتوم متصل شود تحولات عظیمی ایجاد می کند.« 

   دومی ایران در هوش مصنوعی منطقه
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به رتبه اول در حوزه  شبکه های عصبی گفت: »در منطقه، ایران 
رتبه دوم را در تولیدات علمی هوش مصنوعی کســـب کرده و در شـــاخص یادگیری ماشـــین در منطقه، 
عربســـتان رتبـــه اول و ایـــران در رتبـــه دوم، در شـــاخص رباتیک ترکیه رتبه اول و ایران رتبـــه دوم و در حوزه 

شبکه های عصبی ایران در جایگاه اول قرار گرفته است.« 
وی با تاکید بر اینکه کشور در حوزه های علوم نوپدید باید به موقع تصمیم گیری کند، اضافه کرد: »اقدام 

به موقع کشور در این حوزه باعث می شود اختلاف ما با دنیا زیاد نباشد. نمونه این رویکرد در زمینه علم نانو 
است که در آن زمان دولت وقت با این سیاست که اگر درباره علم نانو تصمیم نگیریم، اختلاف مان در 
دنیا زیاد می شود، اقدام به موقع از طریق به کارگیری سیستم های تشویقی و ترغیبی و حمایتی باعث شد 
که ایران در علم نانو در جایگاه های پنجم و ششم بایستد.« زلفی گل علم و فناوری هوش مصنوعی را یک 
نیاز غیرقابل انکار دنیای امروز توصیف کرد و با تاکید بر اینکه اگر هر کشوری به موقع سرمایه گذاری های 
علمی، اقتصادی و فرهنگی نکند، جایگاه در خور شأن کشور را نخواهد داشت، گفت: »امروز در دنیا 
کشورگشایی به سبک قدیم نیست، بلکه کشورها امروزه به دنبال جنگ و صلح ارزان هستند، هر کشوری 
که علم را توسعه دهد، بدون هزینه می تواند کشور دیگری را تسخیر کند و این یک روش مشروع تسخیر 
کشورهاست.« وزیر علوم در این باره توضیح داد: »وقتی علم و دانشی خلق شود، می توان با استفاده از 
فناوری های آن، کشوری را وابسته به خود و آن را تسخیر کرد، از این رو امروز شاهد هستیم جنگ و صلح 

از طریق قدرت نرم شروع می شود.« 

   اپ ایراندک هفته آینده عرضه می شود
محمد حســـن زاده امروز در دومین همایش مدیران مراکز آپا که در دانشـــگاه الزهرا برگزار شـــد، با اشـــاره 
به جایگاه این پژوهشـــگاه در کشـــور اظهار کرد: »موفق به کســـب رتبه چهارم کشـــوری در 10 دوره ارزیابی 
خدمات الکترونیکی شـــده ایم.« وی افزود: »برای مردمی ســـازی و ترویج پایان نامه نویسی با شبکه چهار 
صداوسیما رویدادی را برگزار کردیم که براساس آن جلسات دفاعی دانشجویان پخش عمومی می شود.« 
حسن زاده از برگزاری اولین المپیاد معماهای ریاضی و منطقی در این سازمان خبر داد و گفت: »همچنین 
دبیرخانه شهرهوشمند ایران در این سازمان مستقر شده است، علاوه بر اینها برگزاری پنجمین کنفرانس 
هوشمندسازی در آبان و برگزاری مراسم اعطای هشتمین جایزه ملی فناوری اطلاعات را دستورکار داریم.« 
رئیس پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران، اضافه کرد: »اپ موبایل ایرانداک تا هفته آینده وارد بازار 

می شود و امیدوار هستیم میلیون ها نفر آن را نصب کنند.« 

   اتصال ۲۶۶ دانشگاه به پنجره واحد خدمات هوشمند دانشگاهی
، فناوری اطلاعات و امنیت فضای مجازی وزارت علوم در این همایش  محمدهادی زاهدی، مدیرکل آمار

اظهار کرد: »در سه سال گذشته در دولت سیزدهم سعی کردیم در حوزه هوش مصنوعی و تحول دیجیتال 
گامی برداریم و با قضاوت های نهاد های بالادستی موفق عمل کنیم.« وی افزود: »چند پروژه را کنار هم به 
ثمر رساندیم، پنجره واحد خدمات هوشمند دانشگاهی مهم ترین پروژه بود که در یک سال و نیم گذشته 
استمرار یافت. تاکنون 2۶۶ دانشگاه، پژوهشگاه، پارک و موسسه آموزشی عالی و در کنار آن 515 سامانه 
به این پنجره واحد متصل شده اند. بر این اساس تمام دانشجویان با احراز هویت می توانند مدرک خود را 
دریافت کرده و دیگر لازم نیست به صورت فیزیکی نقل مکان کنند.« زاهدی تصریح کرد: »در گام بعدی، 
موسسات غیردولتی و غیر انتفاعی باید به پنجره خدمات هوشمند متصل می شدند که اکنون بیشتر آنها 
این امر را محقق کرده اند، تاکنون بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر حداقل یک بار در این سامانه، ثبت 
، فناوری اطلاعات و  اطلاعات کرده اند و 58 میلیون بار خدمت به آنها داده شده است.« مدیرکل آمار
امنیت فضای مجازی وزارت علوم ادامه داد: »پروژه پنجره واحد خدمات هوشمند دانشگاهی به عنوان 

5 پروژه برتر در رویداد جهانی جامعه اطلاعاتی انتخاب شده است که جای افتخار دارد.« 

   دانشگاه ها راهی جز حرکت در مسیر هوش مصنوعی ندارند
زهرا ناظم بکائی، رئیس دانشگاه الزهرا در این همایش اظهار کرد: »فناوری اطلاعات ابزاری تاثیرگذار برای 
ارتقای تحول دیجیتال در آموزش عالی با هدف ارائه آسان محتوای آموزشی و افزایش اثربخشی آموزشی و 
بهبود فرآیند های آن است.« ناظم بکائی اظهار کرد: »در فرآیند تحول دیجیتال روند های هوش مصنوعی، 
بازی وار سازی، اینترنت اشیا به عنوان قلب صنعتی چهارم مطرح است؛ دانشی پیچیده که حوزه هایی 
چون رباتیک، شـــبکه های عصبی و ســـیتم های چند عاملی را شـــامل می شود.« وی هوش مصنوعی را 
حوزه بین رشته ای دانست که پیشرفت آن پتانسیلی برای تحول در قسمت های مختلف است و ادامه 
داد: »هوش مصنوعی تحولی دیجیتال در آموزش عالی است و دانشگاه ها ناگزیر به حرکت به سمت 
آن هستند؛ چراکه دانشگاه دیجیتال مبتنی بر نظام مدیریتی است و یادگیری در زیست بوم دیجیتال را 
مورد توجه قرار می دهد.« رئیس دانشگاه الزهرا چالش جهانی از سال 2020 را در حوزه فناوری اطلاعات 
ذکر کرد و ادامه داد: »امید اســـت مباحث این همایش به همراه آینده پژوهشـــی در آموزش عالی کشـــور 
بتواند به اجرایی شـــدن پروژه های دولت هوشـــمند کمک کند و پاســـخ مناســـبی به ویژه در حوزه تحول 

دیجیتال آموزش عالی ارائه شود.« 
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